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۵ نکته درباره
 برنامه همکاری ایران و چین

راهبرد سیاســت بین الملل روشن و هدفمندی در 
ایــن نوع برنامه های همــکاری جامع و طولانی مدت 
از نکات مثبت و پســندیده ای اســت که به ســادگی 
نمی تــوان از کنار آن گذشــت و باید اســتمرار آنها را 
در ســایر ارتباطات جهانی مطالبه کرد. داشتن چنین 
رویکردی در همــه موضوعات سیاســی، اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی از ضروریاتی است که باید مستمر 

به سمت تقویت آن حرکت کرد.
۳- شــاید مهم ترین نقدی که می تــوان تاکنون بر 
توافق ایران و چین وارد دانســت، منتشر نشــدن اصل 
سند همکاری به طور کامل است. آنچه اکنون از توافق 
ایران و چین در دســترس اســت، خبرهایی است که 
جســته و گریخته در کنار اصل خبر توافق منتشر شده 
اســت. نســخه هایی از توافق در فضــای مجازی در 
دســترس است، اما نه رسمی اســت و نه گویا نسخه 
نهایی شــده است. ســندی با این درجه از اهمیت که 
برای چند روز ســرتیتر رســانه های داخلی و خارجی 
بوده اســت و رؤسای جمهور، وزیران و نخست وزیران 
زیادی در دنیا درباره آن اظهارنظر کرده اند، بهتر بود که 
به طور کامل و رسمی، پیش از امضا، در دسترس همه 
یا لااقل کارشناســان غیرگزینش شــده قرار می گرفت. 
گفته می شود به دلیل ملاحظه طرف چینی به خاطر 
تحریم های آمریکایی و به خواســت چین، متن ســند 
منتشر نشــده اســت؛ اما این دلیل قانع کننده به نظر 
نمی رســد. تجربه برجام، تصویب ۲۰ دقیقه ای آن در 
مجلس و پس از آن مشــکلات عدیده ای که دامن گیر 
کشورمان شده اســت (بدعهدی طرف های برجامی، 
باقی ماندن تحریم ها و دست خالی ایران در مواجهه 
حقوقی و سیاسی با کشورهای طرف برجام)، ضرورت 
انتشــار و بررســی فرادولتــی توافق ایــران و چین را 
بیش از پیــش می نمایاند. حتی اگر به دلایلی هرچند 
غیرمنطقی، انتشار متن کامل توافق مهم ایران و چین 
میســر نبود، باید درباره ضرورت و ابعاد آن تبیین های 
لازم صورت می گرفــت. بنابراین عدم اطلاع رســانی 
مناســب دلایل انعقاد، ضــرورت، تبیین ابعــاد، مزایا 
و معایب ایــن توافق نامه از مهم تریــن نقاط ضعف 
عملکرد وزارت امور خارجه و همچنین دســتگاه های 
اطلاع رســانی دولتی در ماجرای ایــن توافق نامه به 
نظر می رســد که با مقایسه عملکرد دولت در انعقاد 
موافقت نامه برجام، این ضعــف مفرط کاملا نمایان 

است.
۴- آســیب مهمی کــه در اجرای ســند راهبردی 
توافــق ایــران و چیــن در دولــت کنونی به چشــم 
می خورد، بیان جناب آقــای ظریف، وزیر امور خارجه 
اســت که یکی از لوازم اجرای ســند همکاری ایران و 
چین را اجــرای برجام، رفع تحریم و پذیرش تعهدات 
FATF دانســتند. برجامیزه کردن امور، آفت خطرناک 
معاهدات فراملی است. به جز رئیس محترم جمهور 
و وزیر محترم خارجه، کمتر مدافعی پیدا می شود که 
در شــرایط فعلی و با مشخص شدن اشکالات عدیده 
ماهیتــی و اجرائــی برجــام، از این توافــق دفاع کند 
یا لااقل حالا دیگر کســی را نمی تــوان پیدا کرد که از 
برجام همان طور سرســختانه دفاع کند که ســال ۹۴ 
آن را «آفتاب تابان» و «باغ هلو و گلابی» می نامیدند. 
قرار بود هم زمان با برجــام، «بالمره» همه تحریم ها 
لغو شــود؛ اما تحریم ها که لغو نشــد هیچ، حالا هم 
تحریم های ضد ایرانی گسترده تر و پیچیده تر شده است. 
این نتایج غیرقابل دفاع، حاصل تفکر برجامی مسئولان 
دولتی در سیاست خارجی است که البته و شوربختانه 
بر بازار داخلی و ســفره های ایرانی هم تأثیرات منفی 
بســیاری گذاشته اســت. احاله همه امور به خارج از 
کشور و به امید حل مشکلات داخلی بیرون از مرزهای 
ایران نشستن، «خســارت محض» است که گویا وزیر 
محترم امور خارجه، در رابطه با اجرای سند همکاری 
ایران و چین نیز چنین روشــی را در پیش گرفته است. 
ســاختارهای شبه حق وتویی مندرج در برجام، در کنار 
مکانیسم های عجیب و غریبی نظیر مکانیسم ماشه، در 
عمل ثابت کرده اند که تفکر برجامی و گره زدن منافع 
ملی به نگاه و خواست بیگانگان، نه تنها آورده ای برای 
کشــورمان ندارد، بلکه منافع ملی ما را تحت تأثیرات 
ســوئی قرار می دهد که در مواردی هم جبران ناپذیر 
است. اگر اصول حقوقی «احترام متقابل»، «تعهد در 
مقابل تعهد» و «حســن نیت در اجرای معاهدات» به 
معنای واقعی و بدون اغماض ملاک عمل قرار بگیرد، 
نه خســارات محض برجام پدید می آیــد و نه نیازی 
است که اجرای توافق راهبردی ایران با چین به سایر 

موضوعات نظیر برجام و FATF احاله داده شود.
۵- نکتــه آخــر اینکــه بــا توجه بــه نظریات 
تفســیری و استفساری شــورای نگهبان و مشروح 
مذاکرات قانون اساســی، به نظر می رســد «برنامه 
همکاری هــای جامع ایران و چین» از معاهدات به 
معنــای خاص کلمه و مذکــور در اصل ۷۷ قانون 
اساســی ایران نیست که نیازی به تصویب مجلس 
شورای اسلامی داشــته باشد. هرچند تا متن کامل 
توافق ایران و چین منتشــر نشود، نمی توان در این 
رابطه اظهارنظر قطعی کــرد، ولی از آنچه تاکنون 
حول این ســند منتشر شده، چنین استنباط می شود 
کــه توافق ایــران با چین، تفاهمی کلی اســت که 
موجد حق، تکلیــف و تعهد مســتقیم و متعینی 
نیست تا اجرائی شدن آن منوط به تصویب مجلس 
شــورای اسلامی باشــد. بدیهی اســت در صورت 
وجود مفــاد اجرائی یا تعهــدی و تکلیفی خاص 
مطابق اصول ۷۷ و ۱۲۵ قانون اساسی، تصویب این 
متن یا موافقت نامه های بعدی آن از سوی مجلس 

شورای اسلامی ضروری خواهد بود.
*عضو هیئت علمی گروه حقوق دانشگاه تربیت مدرس

کوتاه از دیپلماسى

نخست وزیر کره جنوبی منتظر 
انتخاب مجدد و سفر به تهران

فارس: رسانه های کره جنوبی اعلام کردند، «چونگ  �
ســیه-کیون»، نخســت وزیر کره جنوبــی، احتمالا ۲۲ 
فروردین پــس از پایان فرایند انتخــاب مجدد به عنوان 
نخســت وزیر، بــرای گفت وگو با مقام هــای جمهوری 
اســلامی ایران درباره آزادســازی نفتکــش  «هانکوک 
چیمــی» و کاپیتــان آن به ایران ســفر می کنــد. وبگاه 
«اس بی اس» کره جنوبی در گزارشی با اشاره به برنامه 
سفر نخست وزیر کره جنوبی به ایران نوشت که چونگ 
ســیه-کیون بــه محض پایــان فرایند انتخــاب مجدد 
نخســت وزیر، به ایران سفر خواهد کرد و این اولین سفر 
خارجی او از زمان تصدی دوباره بر منصب نخست وزیری 
محسوب خواهد شد. طبق این گزارش، یکی از مقام های 
عالی رتبه دولــت کره جنوبی در یک تمــاس تلفنی با 
وبگاه «اس بــی اس» گفت که نخســت وزیر چونگ در 
حال گذراندن آخرین مباحثــات درباره طرح خود برای 
سفر به ایران پس از انتخاب مجدد به عنوان نخست وزیر 
کــره جنوبی در هفتم ماه آوریل (۱۸ فروردین) اســت. 
بر اساس این گزارش، احتمالا نخست وزیر کره جنوبی در 
تاریخ ۱۱ آوریل (۲۲ فرودین) به ایران ســفر خواهد کرد 
و به دنبال دیدار با «حسن روحانی» رئیس جمهور ایران 
اســت. این رســانه کره ای در ادامه افزود دیپلمات های 
کره جنوبی مدعی شــده اند که طبق تحلیل ها، بحث ها 
درباره آزادســازی نفتکش هانکوک چیمی کره جنوبی 
وارد مرحله نهایی شده است و به همین منظور چونگ 
شــخصا به دنبال سفر به ایران اســت. برنامه سفر آتی 
نخســت وزیر کره جنوبی به ایران در حالی منتشر شده 
اســت که روز جمعه یک منبع دیپلماتیک کره جنوبی 
با اعلام پیشرفت های خوب در مذاکرات با طرف ایرانی 
درباره نفتکش توقیف شــده کره ای خبر داد که احتمالا 
به زودی این کشــتی و کاپیتانش آزاد شوند. خبرگزاری 
دولتی «یونهاپ» کره جنوبی در گزارشــی ادعا کرده که 
احتمالا در هفته آینده ایران نفتکش «هانکوک چیمی» 
این کشــور و کاپیتــان آن را آزاد کند. خبرگزاری یونهاپ 
در ادامه همچنین درباره علت آزادی احتمالی نفتکش 
کــره جنوبی گزارش کرد که «هنوز معلوم نیســت چرا 
ایران با آزادی نفتکش و کاپیتانش موافقت کرده است؛ 
اما گمانه  زنی هایــی درباره احتمال حصول پیشــرفت 
در موضوع درخواســت ایران از کــره جنوبی برای رفع 
بلوکه هفت میلیارد دلار دارایی این کشــور به واســطه 

تحریم های ایالات متحده مطرح شده است».

ظریف به آسیای مرکزی می رود
ایســنا: ســخنگوی وزارت امــور خارجــه گفت:  �

محمدجــواد ظریــف بــه چهار کشــور ازبکســتان، 
قرقیزســتان، قزاقستان و ترکمنســتان می رود. سعید 
خطیب زاده در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: 
«توســعه روابط با آســیای مرکزی، منطقه اشتراکات 
تمدنی، تاریخی و فرهنگی، همواره جزء اولویت های 
اصلی ایران بوده اســت. دکتر ظریــف در تاریخ ۱۶ تا 
۱۹ فروردین عازم ازبکســتان، قرقیزستان، قزاقستان و 
ترکمنستان است و تمرکزش بر همکاری های دوجانبه 

و منطقه ای خواهد بود».

گفت وگوی تلفنی بلینکن 
و همتای بحرینی

فارس: خبرگزاری رســمی بحرین گزارش داد که  �
وزیر امور خارجه این کشــور با همتای آمریکایی خود 
گفت و گویی تلفنی داشــته که یکی از محورهای این 
گفت و گو  پرونده هســته ای ایران بوده است. «آنتونی 
بلینکن»، وزیــر امور خارجه آمریکا، شــامگاه جمعه 
با «عبداللطیف بن راشــد الزیانی»، وزیر امور خارجه 
بحریــن، تلفنــی گفت و گو کــرد. بر اســاس گزارش 
خبرگزاری رســمی بحرین (بنــا)، عبداللطیف الزیانی 
در این تمــاس تلفنی از روابط منامه و واشــنگتن در 
زمینه های مختلف تمجید کرده و همتای آمریکایی او 
نیــز ضمن تأکید بر این موضوع کــه بحرین از دهه ها 
قبل یکی از شــرکا و هم پیمانان مهم واشنگتن بوده، 
به خاطر میزبانی بحرین از نیروهای دریایی فرماندهی 
مرکزی آمریکا در منطقه غرب آسیا تقدیر و تشکر کرده 
اســت. آنتونی بلینکن همچنین بــار دیگر بر حمایت 
واشــنگتن از توافق سازش منامه و تل آویو تأکید کرده 
و در عین حال مدعی شده است که این توافق «بازتابی 
از تمایل به همزیســتی، ارتباط، برقراری امنیت، ثبات 
و شــکوفایی برای منطقه اســت». این تماس تلفنی 
در حالــی صــورت گرفته اســت که آنتونــی بلینکن 
شامگاه جمعه همچنین با «گابی اشکنازی»، همتای 
صهیونیست خود، درباره موضوعات مختلفی از قبیل 
«چالش هــای امنیتی منطقه» و عادی ســازی روابط 

تل آویو با کشورهای عربی گفت و گو کرده است.

بررسی مسائل مرزی و مرتبط با 
تردد و ترانزیت بین ایران و افغانستان

ایســنا: محســن بهاروند، معــاون امــور حقوقی و  �
بین المللــی وزارت امور خارجه کشــورمان و میر ویس 
ناب، معــاون سیاســی وزارت امور خارجــه جمهوری 
اسلامی افغانستان، روز دوازدهم فروردین در نقطه مرزی 
دوغارون- اســلام قلعه ملاقات کردنــد. طرفین ضمن 
بازدید از عملیات نوســازی و مرمت گذرگاه مرزی بین دو 
کشور مســائل مرزی و مســائل مرتبط با تردد و ترانزیت 
را بررســی کردند. معاونان وزرای امور خارجه دو کشور 
توافق کردند که عملیات راهســازی و نوســازی گذرگاه 
مرزی بدون تأثیر بر مســائل مرزی و حقوقی با ســرعت 
ادامه یافته و این گونه مســائل صرفا توســط کمیسیون 

مشترک مرزی دو کشور بررسی و حل وفصل شود. 

سیدحســین موسویان، دیپلمات پیشین کشورمان تأکیدها و اصرارها 
بر علنی شدن توافق با چین را «یک بحث انحرافی و مشکوک» دانست 
و گفت: هیچ کشــوری در دنیا توافق های خود با سایر کشورها را علنی 
نکــرده و نمی کنــد چون نمی خواهند کشــورهای رقیب یا دشــمن از 
محتوای آن مطلع شــوند. وی تفاهم ایران و چین برای ترســیم نقشه 
راه همکاری ها در ۲۵ ســال آینده را یک «تصمیم درســت و ضروری» 

دانست و گفت: این تفاهم باید خیلی زودتر انجام می شد.
موســویان در گفت وگو با ایســنا درباره تصمیم ایــران و چین برای 
تفاهم بر ســر یک نقشه راه ۲۵ ساله گفت: چین و ایران وارث دو تمدن 
بزرگ بشــر، از ریشــه دارترین ملت های جهان و دو قدرت تأثیرگذار در 
سطح بین المللی و منطقه ای هستند که باید روابطی حسنه و گسترده 
داشته باشند. داشتن یک نقشه راه برای روابط درازمدت نیز یک تصمیم 
درســت و ضروری اســت که خیلی زودتر باید انجام می شد. نقشه راه 
امضا شده برای روابط در ۲۵ سال آینده حاکی از اراده دو حاکمیت برای 
توســعه روابط در همه زمینه های سیاسی، اقتصادی، امنیتی، فرهنگی 
و نظامی است که تکلیف دستگاه های ذی ربط دو کشور را روشن کرده 
اســت. حالا باید دید که در عمل چه میزان از این نقشــه راه عملیاتی 

خواهد شد.
وی در پاســخ به این پرســش که ایــن تفاهم چرا باید علنی شــود، 
چرا نباید علنی شــود؟ گفت: بحث ضرورت علنی شــدن توافق با چین 
یک بحث انحرافی و مشــکوک است، چون هیچ کشــوری در دنیا همه 
توافق های خود با سایر کشورها را علنی نکرده و نمی کند. کشورها بنا به 
تشــخیص متصدیان، برخی از توافق ها را علنی و برخی را هم محرمانه 
نگه می دارند؛ چون نمی خواهند کشــورهای رقیب یا دشمن از محتوای 

آن مطلع شوند.

حرکت به سمت تعیین تکلیف برنامه کلان سیاست خارجی کشور
این دیپلمات پیشــین کشــورمان دربــاره اهمیت ملــی، منطقه ای و 
بین المللــی ایــن تفاهم همــکاری و اینکه چــرا ایران به ایــن تفاهم و 
همــکاری بلندمدت با چیــن نیاز دارد، تصریح کــرد: برخی اهمیت این 
توافق را شکســت سیاست فشار و تحریم آمریکا قلمداد کرده اند، برخی 
تقویت روابط اســتراتژیک با بلوک شــرق و برخی نشــانه عــدم انزوای 
منطقه ای و بین المللی. همه اینها درســت است اما یک نکته مهم تر و 
کلیدی تر وجود دارد و آن هم حرکت در راستای تعیین تکلیف استراتژی 
و برنامه کلان سیاســت خارجی کشور اســت... اساس سیاست خارجی 
انقلاب و قانون اساســی ما بر پایه عدم وابستگی به قدرت های غربی یا 
شرقی است، از این رو شــرط تحقق این آرمان، برقراری بالانس در روابط 
با بلوک غرب و شــرق و داشتن روابط حسنه با همه قدرت های تأثیرگذار 
منطقه ای و بین المللی اســت. ثانیا، اولویت ما باید منطقه باشد. منطقه 
اول ما خلیج فــارس، منطقه دوم ما خاورمیانه و منطقه ســوم ما قاره 
آسیاســت، پس باید به روابط با کشورهای منطقه و آسیا اولویت بدهیم، 
چون همســایه ایم. ثالثا، توسعه روابط استراتژیک ما با قدرت های بلوک 
شــرق نباید به خاطر دشمنی با بلوک غرب باشد یا حل وفصل مشکلات 
در روابط با غرب را نباید به روابط با شــرق گره بزنیم. رابعا، تا زمانی  که 
روابط ایران و آمریکا در خصومت و دشــمنی خلاصه شود، از یک طرف 
بهبود روابط ما با کشــورهای همسایه در منطقه و جهان غرب مثل اروپا  
دچار مشــکل خواهد بــود و از طرف دیگر قدرت های بلوک شــرق مثل 
چین نخواهند توانســت روابط جامع اســتراتژیک با ایران داشته باشند؛ 
چون بــرای آنها هم در نهایت روابط با آمریــکا مهم تر از روابط با ایران 
اســت، ضمن اینکه توســعه روابط با آنها با هزینــه چند برابری برای ما 

تمام خواهد شد.

حساسیت ها ارزشمند است اما ...
وی در ادامه در پاســخ به اینکه حساســیت های عمومی در جامعه 
نسبت به این تفاهم برای چیست؟ تا چه اندازه این حساسیت ها واقعی 
و تا چه اندازه تحت تأثیر فضا سازی رسانه های جمعی داخلی و خارجی 
است؟ با بیان اینکه «حساسیت ها ارزشمند است چون ملت باید نسبت 
به سرنوشت خود حساس باشد» گفت: اما واقعیت این است که تجربه 
۴۰ساله انقلاب نشــان داده که هرگاه یک گام بلند و تعیین کننده به نفع 
منافع ملی کشــور برداشته شــده، هم دچار اختلاف سیاسی و جناحی 
داخلی شــده ایم و هم دشمنان خارجی توانسته اند جوسازی سنگین در 
ســطح افکار عمومی داخل و خارج شــکل دهند. توافق با چین، توافق 
هســته ای برجام، پذیرش قطع نامه ۵۹۸ یا توافق با کشورهای همسایه 

دریای خزر از نمونه های بارز این واقعیت هستند.
موســویان در پاســخ به اینکه برخی معتقدند ایــن تفاهم جایگزین 
برجام اســت، آیا با این نظر موافقید؟ گفت: این تصورات، توهماتی بیش 
نیســت. برجام توافقی برای حل بحران هســته ای ایران است که در آن 
چارچوب همه قدرت های جهانی شــامل چین و روسیه به اتفاق شش 
قطع نامه در شــورای امنیت ســازمان ملل علیه ایران صادر کردند و بر 
اســاس آنها هم ایران را تحریم کردند و هم متحدا خواستار تعلیق همه 
برنامه های هسته ای ایران شدند. این تحریم و تعلیق در  حالی انجام شد 
که ۱۰ ســال قبل از این ماجرا، ما با روســیه توافق استراتژیک بلندمدت 
امضا کرده بودیم. از این رو، توافق راهبردی ما با روســیه نتوانســت مانع 
رأی مثبت روســیه به شش قطع نامه علیه ایران شود. بنابراین باید درک 
کنیم که هر کشوری بر اساس منافع ملی خودش تصمیم می گیرد و حق 
هم همین اســت. نباید توقع داشته باشیم که روسیه یا چین یا هر کشور 

دیگر منافع ملی خودش را فدای منافع ملی ما کند.

ایده هــا در حــال  انتظــارات و  روح الــه نخعــی: 
مطرح شــدن هســتند. پس از اعلام دیــروز درباره 
حضور آمریکا برای نشســت سه شــنبه کمیســیون 
مشترک برجام در وین، مقامات ایران، آمریکا و دیگر 
بازیگران برجام درباره این جلســه به تبیین توقعات 
و تصورات خود از اتفاقات احتمالی در این جلســه 
پرداختند، جلسه ای که البته با تأکید ایران قرار است 
بــدون دیدار و رایزنی مســتقیم بین ایــران و آمریکا 
برگزار شــود و دیگر اعضا نقش میانجی را در میان 
دو طرف ایفا کننــد. از طرفی، مقامات هر دو بازیگر 
اصلــی این تقابــل تأکید دارند که خواســتار احیای 
توافق هســته ای هستند، اما مشــخص نیست نکته 
اصلی اختلاف دو طرف تا چه حد قابل حل باشــد. 
مشــخصا تا اینجای کار ایالات متحده نشــان داده 
اســت حاضر نیســت قدم اول را برای حل اختلاف 
بردارد و همچنان سیاســت فشار حداکثری را ادامه 
می دهد، در حالی که ایران نیز تأکید دارد با توجه به 
اینکه هنوز در توافق است و اقداماتی که انجام داده 
بر اساس متن توافق و در قالب اقدام واکنشی انجام 
شــده اند، تنها زمانی حاضر به توقــف آنها خواهد 
بــود که آمریکا به تعهداتــش در توافق عمل کرده 
باشــد. البته رابرت مالی، نماینده ویژه امور ایران در 
دولت آمریکا، در مصاحبه ای نشــانه هایی از نرمش 
در موضع آمریکا را نشــان داد، اما با توجه به اینکه 
مالــی از ابتــدای کار در حمایت از بازگشــت فوری 
به توافــق در میان تصمیم گیران سیاســت خارجی 
آمریکا دست پایین را داشته و در اقلیت بوده است، 
نمی توان مطمئن بود گفته های او همخوانی کاملی 
با سیاست عملی واشنگتن داشته باشد. محمدجواد 
ظریف، وزیــر خارجه ایران و ســیدعباس عراقچی، 
معاون او در موضع گیری های  خود مواضع ایران را 
تکرار کردند. اظهارات مقامات دیگر بازیگران برجام 
در دو روز گذشــته، حاکی از استقبال از خبری است 
که اولین نشــانه مثبت در زمینه برجام پس از ورود 
جو بایدن به کاخ ســفید بوده است. مقامات چین، 
روســیه، آلمان و اتحادیه اروپا نیز در دو روز گذشته 
هم زمــان با ابراز نگرانــی از وضعیت فعلی و زمان 
ازدســت رفته از ایده فعلی برای جلســه سه شنبه 

استقبال کرده اند.
مالی: می دانیــم تحریم ها با بازگشــت به توافق 

ناسازگار است
رابرت مالــی اما در مصاحبه اخیرش حرف هایی 
زد که به نظر هم زمان با مخاطبان مصاحبه، خطاب 
به مخالفان موضعش در قبال برجام در واشــنگتن 
نیز بود. نماینــده ویژه دولت آمریــکا در امور ایران 
در گفت وگو با شــبکه «پی بی اس» درباره وضعیت 
فعلــی چالش برجام گفــت: «می خواهیم ایران به 
پایبندی کامــل به توافق هســته ای بازگردد. ایالات 
متحــده نیز می داند که باید بــه پایبندی بازگردد که 
آن، برداشــتن تحریم هایی اســت که با توافقی که 
با ایران و ســایر کشــورهای حاضر در آن به دســت 
آمد، ناســازگار است». او در پاســخ به این سؤال که 
آیا دولت بایدن آماده برداشــتن هزارو ۵۰۰ تحریمی 
است که رئیس جمهور ترامپ وضع کرد، باز به خط 
محتاطانه این روزهای واشــنگتن بازگشت و گفت: 
«آنچــه رئیس جمهــور بایدن گفت، این اســت که 
آماده بازگشــت به توافق هسته ای در صورتی است 
که ایران آماده بازگشت به پایبندی به توافق باشد». 
مالــی افزود: «بنابراین ما مجبوریم کاری ســخت و 
جدی را دنبال کنیم، این تحریم ها را بررســی کنیم و 
ببینیــم چه کاری باید انجام دهیم تا ایران از مزایایی 
که قرار بود تحت این توافق داشــته باشد، برخوردار 
شــود». وی در ادامــه تصریــح کرد: «از ایــن رو، ما 
مجبوریم تحریم هایــی را که با توافق مغایرت دارد، 

برداریم به شــرط آنکه ایران آماده باشــد اقدامات 
هســته ای را که در مغایرت با تعهدات برجامی اش 
انجام داده اســت، معکوس کند و به مســیر سابق 

بازگردد».
قصد نداریم منتظر انتخابات ایران باشیم

مالــی در ادامه به یکــی از بزنگاه هــای زمانی 
تأثیرگــذار بر روند فعلی برجام اشــاره کرد و یادآور 
شــد: «آنچه اهمیت دارد، این اســت کــه به فهم 
مشــترکی دســت یابیم که در راســتای منافع ملی 
آمریکاســت. بنابراین نمی خواهیم عجله کنیم، اما 
در عین حــال قصد نداریم منتظــر نتیجه انتخابات 
ریاســت جمهوری در ایران باشــیم. هر زمان که به 
نقطه ای برسیم که برای هر دو طرف رضایت بخش 
است، در این صورت یک توافق حاصل خواهد شد. 
ایــن توافق باید مطابق با تعهداتی باشــد که ایران، 
آمریکا و سایر طرف ها در توافق هسته ای داشته اند».

 احتمال رسیدن به توافق هر روز کمتر می شود
وی در پاسخ به این سؤال که آیا از نظر او رسیدن 
به ایــن هدف پیش از ماه ژوئن، زمــان انتخابات در 
ایــران امکان پذیر اســت، اظهار کرد: «بلــه، قطعا 
ممکن اســت. البته هــر روز که می گــذرد احتمال 
رســیدن به آن کمتر می شــود، اما هنوز امکان پذیر 
اســت». اتلاف وقت، ازجملــه مهم ترین انتقادهای 
حامیــان برجام در ایــالات متحــده از دولت بایدن 
بوده اســت که می گویند در شــرایط فعلی، تعلیق 
طولانی مــدت تصمیم گیــری در واشــنگتن در قبال 
سیاســت جدید در قبال ایران دلیلی ندارد و زیان بار 
اســت. مالی درباره مقطع فعلی و چشــم انداز این 
جلسه تصریح کرد: «این، اولین گام خواهد بود. این، 
مسیری سخت و دشوار اســت؛ چراکه زمان زیادی 
از دســت رفته اســت و بی اعتمادی دوطرفه وجود 
دارد. اما می خواهیم با شرکای اروپایی و دیگر خود 
کــه با ایران گفت وگو می کنند، مذاکره کنیم تا ببینیم 
می توانیم گام های بازگشــت را تعیین کنیم یا نه. اگر 
آنها (ایران) برای بازگشت به توافق جدی باشند، ما 

هم جدی هستیم».
مذاکرات با ایران غیرمستقیم خواهد بود

او درباره هدف واشــنگتن از مذاکرات غیرمستقیم 
با ایران گفت: «هدف این اســت کــه ببینیم می توانیم 
روی گام هایی که آمریکا باید برای بازگشــت به توافق 
هســته ای و همچنیــن ایــران باید برای بازگشــت به 
تعهداتش در توافق هســته ای بــردارد، به یک توافق 
دســت یابیم یا نه». مالی درباره تعامل غیرمســتقیم 
بــا ایران از طریق واســطه گری دیگــر بازیگران برجام 
گفت: «سال هاســت که آمریکا چنین تعاملی با ایران 
دارد. این مذاکرات نیز غیرمســتقیم خواهد بود. اکنون 
نیز هدف ما این اســت که ببینیم آیا می توان روی یک 

نقشــه راه برای بازگشت هر دو طرف به توافق دست 
یافت یا خیر». این مقام آمریکایی همچنین در پاســخ 
به اینکه چگونه واشــنگتن می خواهد انجام تعهدات 
ایران را راســتی آزمایی کند، گفت: «ما یک بار پیش از 
این، در ســال ۲۰۱۶ این کار را انجــام داده ایم. آژانس 
بین المللی انرژی اتمی می تواند این راســتی آزمایی را 
انجام دهــد. کاری که می خواهیم انجــام دهیم، این 
است که ایران به پایبندی کامل به توافق بازگردد». وی 
افزود: «آنها [ایران] امروز ۱۰ برابر بیشتر از زمان مشابه 
در سال ۲۰۱۷ اورانیوم را غنی سازی می کنند. بنابراین، 
بــا آزمایش های ســاده می تــوان دریافت کــه امروز 
وضعیت ما بهتر از آنچه بوده ایم، نیســت و شرایط ما 
بدتر اســت». رابرت مالی در پایان به خواســت دولت 
بایدن بــرای بازگرداندن زندانیــان آمریکایی در ایران 
اشاره کرد و گفت که این موضوع یکی از اولویت های 

رئیس جمهور بایدن و دولت او است.
ســاکی: انتظار گفت وگوی مســتقیم بــا ایران را 

نداریم
ســخنگوی کاخ ســفید نیــز در همیــن راســتا 
تصریــح کــرد واشــنگتن نیز انتظــار نــدارد در این 
مقطع گفت وگوی مســتقیمی با ایران داشــته باشد 
و گفت وگوی غیرمســتقیم را هم مفید می داند. جن 
ســاکی در نشســتی خبری تأکید کرد: «کاخ ســفید 
مذاکرات غیرمســتقیم با ایران را در وین به شــکل 
بالقــوه ای ســازنده می داند، اما درباره دیپلماســی 
کاملا شــفاف است و در حال حاضر نیز انتظار ندارد 

گفت وگوهای مستقیم با ایران انجام شود».
 عراقچی: ما فقط با اعضای برجام گفت وگو می کنیم
معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران تأکید کرد: 
«ما هیچ مذاکره ای با آمریکا نداریم؛ چه مســتقیم و 
چه غیرمســتقیم. ما فقط با اعضــای برجام مذاکره 
و گفت وگو می کنیــم». عراقچی در یک گفت وگوی 
تلویزیونــی با اعلام این مســئله، دلیل ایــران برای 
خــودداری از مذاکره با آمریکا پیش از احیای برجام 
را مطرح کرد، اما در عین حال تلویحا بار دیگر اشاره 
کرد که ایران موافــق تعامل دیگر بازیگران برجامی 
با آمریــکا در این زمینه اســت: «همین اعضایی که 
الان به عنوان گروه ۱+۴ شــناخته می شــوند، طرف 
گفت وگوهــای ما خواهند بود و آنها هســتند که با 
طرف هــای دیگر هر طــور که خودشــان بخواهند، 
می توانند صحبت کنند، ولی ما هیچ گفت وگویی چه 
مستقیم و چه غیرمســتقیم با آمریکایی ها نداریم». 
عراقچی افزود: «مقامات آمریکایی گفته اند مایل به 
دیدار مســتقیم با ایرانی ها هســتند، اما دولت ایران 
بــه فعالیت از طریق اروپایی ها تأکید کرده اســت». 
محمدجواد ظریف، وزیر خارجه ایران نیز ســاعاتی 
پس از اعلام رســمی حضور آمریکا در وین در توییتر 

نوشت گفت وگوی ایران و آمریکا غیرضروری است: 
«در جلســه مجازی کمیسیون مشترک برجام، ایران 
و اتحادیــه اروپایی/تروییــکای اروپایــی+۲، توافق 
کردند سه شــنبه آینده در وین گفت وگو را به صورت 
رودررو از ســر بگیرنــد. هدف: ســریعا نهایی کردن 
رفع تحریم ها و اقدامات هســته ای از طریق طراحی 
مســیر رفع تمام تحریم ها و پس از آن توقف تدابیر 
جبرانی از سوی ایران. ایران و ایالات متحده دیداری 
نخواهنــد داشــت؛ غیرضــروری اســت». برگزاری 
حضوری جلسه کمیسیون در فاصله کمی با جلسه 
مجــازی جمعه، به نظر در راســتای اضافه شــدن 
آمریــکا به بحث ها بــدون نیاز به مذاکره مســتقیم 
اســت. به این ترتیب، تیم آمریکایی ضمن حضور در 
وین و تعامل با دیگــر بازیگران برجام، در موقعیتی 
قرار نمی گیــرد که نماینــدگان تهران و واشــنگتن 
مســتقیما در جلسه مشترکی حضور داشته باشند و 
به این ترتیب، مسئله مذاکره مستقیم که ایران با آن 
مخالف اســت، واشنگتن ظاهرا اصراری بر آن ندارد 
و اروپــا نیز آن را ضروری نمی داند، فعلا از ســر راه 

برداشته می شود.
هم  عجلــه ای  نــدارد،  وجود  گام به گامی  طــرح   

نداریم
معــاون ظریــف افــزود: «از نظر مــا هیچ طرح 
گام به گامی وجود ندارد و اصلا به نقشه راه احتیاج 
نداریم». عراقچی خاطرنشــان کــرد: «ما فقط یک 
گام نهایی داریم که آمریــکا باید بردارد؛ اینکه تمام 
تحریم هایــی را که اعمــال کرده، بــردارد و بعد از 
آن اســت که ایران راســتی آزمایی می کند و بعد به 
تعهــدات خود بر می گــردد». معاون سیاســی وزیر 
امور خارجه همچنین تأکید کرد: «ما هیچ عجله ای 
نداریم و صبــر می کنیم». تأکید عراقچــی بر اینکه 
طرح «گام به گامی» در کار نیست، از سوی سخنگوی 
وزارت خارجه ایران نیز تکرار شــد. این موضع گیری 
از ســوی وزارت خارجه در واکنش به ایده ای است 
که اخیــرا معاون ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
مطرح کرده اســت و البته پیش از ایــن نیز بارها از 
سوی مقامات دســتگاه دیپلماســی آمریکا مطرح 
شده بود. ادعای جالینا پورتر مبنی بر وجود نشستی 
برنامه ریزی شــده با حضور نماینــدگان ایران و دیگر 
کشورها در وین در روز سه شنبه برای مذاکره درباره 
توافق هســته ای بود. پورتر روز جمعه مدعی شــد 
این مذاکرات بر «گام های هســته ای که لازم خواهد 
بود ایران در راســتای بازگشــت به پایبندی به مفاد 
برجام بردارد»، متمرکز خواهد بود و در این مذاکرات 
مقامــات آمریکایی در طرف دیگــر محل مذاکرات 
خواهند بود؛ در حالی که مقامات بریتانیایی، آلمانی، 
فرانســوی، چینی و روســی با ایران دیــدار خواهند 
کــرد». پورتر بیان کرد این مذاکــرات با بحث درباره 
اقدامات لغو تحریم ها همراه خواهد بود که آمریکا 

باید برای بازگشت به پایبندی به برجام انجام دهد.
خطیب زاده: سیاست ما لغو تمام تحریم هاست

سعید خطیب زاده این ادعای پورتر درباره جلسه 
ویــن را رد کــرد. او در گفت وگویی بــا پرس تی وی، 
موافقت بــا هر گونه لغــو قدم به قــدم تحریم های 
اعمال شده بر ایران از ســوی دولت جدید آمریکا را 
رد کرد. خطیب زاده روز شــنبه گفــت: «همان طور 
که بارها گفته شــده است، هیچ برنامه قدم به قدمی 
مد نظــر نیســت». او افــزود: «سیاســت قاطعانه 
جمهوری اســلامی ایــران، لغو تمــام تحریم های 
آمریکاســت؛ چه آنهایی که ترامپ پس از خروج از 
برجام [توافق هسته ای] اعمال کرد و چه آنهایی که 
برای اولین بار از جانب او اعمال شــدند و همین طور 
تحریم هایی که تحت سرپرســتی هر کســی اعمال 

شدند».

موافقت ایران و آمریکا: نیازی به مذاکره مستقیم نیست
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